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wijkcontact inhoud

I                 edereen in de Burgemeesterswijk 
kent Henk van der Ploeg. Misschien 
niet persoonlijk maar wél van zien. 

Henks buitenissige kleding, fleurige  
shawls, hoeden of petten zijn niet te 
koop in een doorsnee confectiewinkel. 
Hijzelf is een levend schilderij dat met 
moeizame tred, ondersteund door een 
stok, zijn boodschapjes in buurtsuper  
en -winkeltjes doet. Hij is vriendelijk  
en knoopt graag een praatje met deze  
of gene aan. 

Hij vroeg mij ooit - zonder succes - 
 te bemiddelen bij de verkoop van zijn 
drukpers. Het ding stond maar in de weg. 
In eerdere jaren drukte hij daarop zijn 
eigen litho’s. 

Ook schilderde hij op 
naïef realistische wijze, 
veelkleurige doeken van  
de uitzichten in zijn  
atelier. De achterkanten  
van huizen in de Van  
Eckstraat en Van Lawick  
van Pabststraat wekken  

- zonder zichtbare menselijke activiteit -  
vervreemding op. Van der Ploeg toont een  
aantal van zijn werken in de Bakermat.
Het is een bezoekje zeker waard.

Kees’ cursiefje

Achtergevels
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Verliefde kijk op de wijk 
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nieuws

Het nieuws afgelopen jaar dat Bakkerij 
Koenen het pand naast de Albert Heijn 
moet verlaten heeft menigeen in onze 
wijk onaangenaam verrast. Gelukkig is 
er een klein beetje goed nieuws: Koenen  
blijft nog tot zeker januari 2024 in de 
winkel aan de Van Lawick van Pabst-
straat. Aanvankelijk zou de bakkerij deze  
maand het pand al moeten verlaten 
vanwege de uitbreiding van de naast-
gelegen supermarkt. Maar kennelijk is 
die verbouwing opgeschoven want brood 
en banket blijven voorlopig te koop in 
de winkel aan de Van Lawick van Pabst-
straat. Dat betekent ook dat Koenen ex-
tra tijd heeft om een vervangend pand te 
vinden. Want het blijft de bedoeling dat 
de bakkerij in onze wijk aanwezig blijft.

Bakkerij Koenen heeft momenteel 
tien winkels in de regio, waarvan drie in 
Arnhem.   JB

Bakkerij Koenen mag  
nog even blijven 

Wijkbewoners hebben afscheid geno-
men van Michel en Marja van Tooren 
van wijnkoperij Henri Bloem aan de 
Amsterdamseweg. Ze hebben hun zaak 
overgedaan aan Bas Berkemeyer. Andere 
bekende gezichten zijn de vinologen Ma-
riska van Lienden en Harm van Vuuren 
en wijnadviseur Melissa Matser.

Het echtpaar Van Tooren was niet  
alleen bekend van hun goede wijn- 
adviezen, maar ze waren altijd bereid om 
zich voor onze wijk in te zetten. Daar-
naast waren ze actief met het organiseren 

Bakkerij Koenen aan de Van Lawick van Pabststraat. FOTO: JOHAN BOSVELD

Bent u al lid van de 
Wijkvereniging?

U zorgt er dan voor dat er activi-
teiten in de wijk kunnen plaats-
vinden; de jaarlijkse intocht van 
de Sint, de nieuwjaarsborrel voor 
wijkbewoners, kunstactiviteiten, 
de themamiddagen en lezingen. 
En ook het in de lucht houden van 
de buurtwebsite. ondersteuning 
van de commissie Leefomgeving, 
het drukken van uw Wijkcontact en 
de huis aan huis bezorging.  

U kunt voor minimaal € 10.- per 
jaar lid zijn van de Wijkvereniging. 
Een hogere bijdrage mag natuur-
lijk ook. 

Aanmelden kan via de site: 
bwarnhem.nl.

Afscheid Michel en Marja van Henri Bloem

FOTO: JOS ZWAAN

van proeverijen en workshops. Zelfs voor 
wie nooit in de wijnhandel kwam, was 
Henri Bloem een bekend gegeven: elke 
dag stond op een prominent geplaatst 
schoolbord een door het echtpaar  
verzonnen spreuk van de dag, inhakend 
op de actualiteit.

Michel en Marja van Tooren begonnen 
ruim 25 jaar geleden de hun wijnkoperij. 
Na eerder ruim tien jaar restaurant Het 
Wolvenbosch in Wolfheze te hebben 
gerund, stapten Marja en Michel van 
Tooren in het wijnavontuur.   JB

Michel en Marja van Tooren.



nieuws
 

D e zomervakantie staat voor de deur en is voor  
sommigen wellicht al begonnen. En er zijn zelfs  
onder onze wijkgenoten die alweer zijn terug- 

gekeerd. Dat geldt bijvoorbeeld voor mijzelf, want als ik deze 
bijdrage opstel, zit ik op het balkon van ons appartement in 
Zuid-Tirol, uitkijkend over de bergen, na een dag je fietsen 
in bossen en langs meren met rustpauzes in dorpen met een 
mengelmoes van Oostenrijkse en Italiaanse sferen. Kortom, 
een echt vakantiegevoel, en dat wens ik u natuurlijk ook toe. 
Dat wil overigens niet zeggen dat het bestuur en de commis-

sies van onze wijkvereniging  
helemaal stilzitten. Integendeel, 
die zijn allemaal alweer bezig 
met de voorbereiding van activi-
teiten in de tweede helft van het 
jaar. Want ook dan zijn er weer 
maandelijkse themaochtenden 
voor alle belangstellenden,  
komen er in het najaar weer  
diverse feestelijke evenementen  
voor onze kinderen, heeft de 
kunst- en cultuurcommissie 
nieuwe plannen en blijven de 
commissies leefomgeving en 
duurzaamheid alert op kansen  
en bedreigingen in de buurt 
(waarbij zij het overigens niet  

altijd iedereen naar de zin zullen kunnen maken).  
En natuurlijk zal de redactie van Wijkcontact zich weer in-
spannen om mooie nummers van dit blad te verzorgen.  
Realiseer u goed dat u dit blad niet zomaar in de bus krijgt; 
dat lukt ons alleen dankzij de contributies van betalende  
leden van onze vereniging. 
 
Bent u nog geen lid? Sluit u dan aan. Aanmelding kan heel 
makkelijk via onze website: bwarnhem.nl. Dan kunnen we 
blijvend werken aan een leefbare Burgemeesterswijk en  
nog meer inspelen op de behoeften van wijkbewoners.  
In dat verband meld ik nu alvast dat we in het najaar - in  
samenwerking met onze buren van de Penseelstreek en met 
het bestuur van wijkcentrum Bakermat - een enquête willen  
houden over vragen als: wat vindt u dat er goed loopt in ons 
aanbod, wat kan er beter en wat mist u nog dat een goede 
aanvulling zou kunnen zijn. En natuurlijk daaraan gekoppeld 
de vraag: waar zou u zichzelf voor willen inzetten? De zomer-
vakantieperiode lijkt mij bij uitstek geschikt om daar alvast 
uw gedachten over te laten gaan. 
 
Ik wens u graag namens het bestuur van de wijkvereniging 
een heel fijne, ontspannen vakantie toe, met aangenaam 
weer en ruime gelegenheid om nieuwe energie op te doen 
voor de komende maanden van het jaar.  
Graag tot ziens in september!
Gerard Slag.

Waar zou u zich voor  
willen inzetten?

5

Zelfs in de zomer zit de 
wijkvereniging niet stil

uit het bestuur
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De redactie van 
Wijkcontact wenst 
u een hele fijne 
zomer!
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Glasz Assurantiën . G.A. van Nispenstraat 45 Arnhem . (026) 442 38 51 

www.glasz.nl

Glasz Adv Wijkcontact verzekeren.indd   1Glasz Adv Wijkcontact verzekeren.indd   1 18-01-2021   22:5318-01-2021   22:53

LUNCHEN, BORRELEN EN 
DINEREN OP DE MOOISTE 

PLEK VAN ARNHEM

Zijpendaalseweg 95 6814 CH Arnhem    Tel.   026 379 98 35   Web   www.brasseriezypendaal.nl   E-mail   info@brasseriezypendaal.nl 

Openingstijden: Woensdag t/m zondag vanaf 11:00 uur (maandag en dinsdag gesloten)
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nieuws

Nog veel te veel kinderen in Arnhem hebben geen fiets waardoor ze in hun mobili-
teit beperkt zijn. Maar een fiets is wel het minste dat je nodig hebt om mee te kunnen 
doen in de wereld, denk bijvoorbeeld aan naar school gaan. Om kinderen toch aan 
een fiets te helpen heeft de ANWB het zogeheten kinderfietsenplan bedacht. Het 
plan is simpel: wie een kinderfiets overheeft of niet meer gebruikt, kan de tweewieler 
inleveren op een aantal locaties. Elke jongens- of meisjesfiets, die in redelijke tot 
goede staat verkeert, is welkom. Na inlevering wordt de fiets nagekeken en opgeknapt 
zodat een kind er veilig de weg mee op kan. De inleverpunten in Arnhem zijn: Fietsen-
werkplaats Scalabor (Het Dorp), Heijenoordseweg 150; Fietsenwerkplaats Scalabikes 
(Presikhaaf) Hisveltplein 7;  Kringloopwinkel 2Switch (Het Broek) Leeghwaterstraat 2. 
Meer informatie op: geenkindachterop.nl.

Kinderfietsen gezocht

FOTO: NATIONAAL ARCHIEF/FOTOCOLLECTIE VAN DE POLL

Het is weer tekenseizoen. Zeker in onze  
wijk met twee prachtige parken is het 
daarom uitkijken geblazen, want een teek  
is gek op mensenbloed. En zelfs als je de  
parken mijdt is er nog een risico dat 
je in je eigen tuin wordt gebeten. Het 
grootste gevaar is dat de beet de ziekte 
van Lyme kan veroorzaken, die tot veel, 
soms ernstige en langdurige klachten kan 
leiden. Oppassen geblazen dus. Volgens 
het RIVM lopen jaarlijks zo’n 1,5 mil-
joen mensen in ons land een tekenbeet  
op. Om meer te weten te komen over  
de gevolgen daarvan vraagt het RIVM aan  
mensen die gebeten zijn dat te melden.  
Dat kan op:

  
www.tekenradar.nl/melden.

Pas op voor de teek

FOTO: WAGENINGEN UNIVERSITY & RESEARCH

Carola Smit met vrienden in Bakermat
Er zijn nog slechts enkele kaartjes te koop voor het concert van  

Carola Smit & Friends in de Bakermat. Zondag 22 oktober (vanaf  
15 uur) komt de ex-zangeres van BZN naar onze wijk voor  
een muzikale reis met luisterliedjes, evergreens, en wereldhits.  
Carola wordt bijgestaan door Dick Plat (BZN), toetsen; Marleen  
Sier, zang; Dennis Sier, gitaar en Laurens Tol, basgitaar.  
De nog niet zo lang geleden opgerichte groep Carola &  
Friends brengt een ‘middag van herkenning’. Tickets voor  
dit concert (à € 26) kunt u bestellen  per e-mail via:
 ppondes@hotmail.com. Vermeld duidelijk het aantal en alle  
namen van degenen die het concert wilen bijwonen, de tickets  
zijn namelijk op naam. U ontvangt een bevestiging en een  
e-mail hoe u de betaling dient te voldoen voor dit concert.  
De bestelde tickets - inclusief consumptiebon - worden op de  
dag zelf, bij binnenkomst aan de zaal uitgegeven. Er wordt  
gewerkt met gereserveerde plaatsen in de zaal.    JBFOTO: JETZE DAM

Ondanks al die maatregelen is het altijd 
verstandig om je lichaam steeds goed te 
controleren op aanwezigheid van teken.
 JB



Sinds 1911 verzorgen wij uitvaarten 
in Arnhem en omgeving

Telefoon 026 333 30 29

info@mijnhartuitvaartverzorging.nl   
www.mijnhartuitvaartverzorging.nl

UITVAARTVERZORGING

Dé Praktijk voor oefentherapie
• Houdingverbetering: scoliose, kyfose of lordose
•  Rug-, nek-, schouder- en armklachten
• Bekken- en zwangerschapsklachten
• Chronische klachten
• Activering van ouderen  

Jachthoornlaan 1A, 
(het Dorp) Arnhem www.mensendieck-arnhem.nl

info@mensendieck-arnhem.nl

Afspraak maken?
06-14477578

Ook zonder verwijzing!

	
●			Houdingverbetering: scoliose, kyfose en lordose 

	 ●			Rug-, nek-, schouder- en armklachten 
	 ●			Begeleiding na heup- en knieoperatie
	 ●			Chronische klachten
	 ●			Hulp bij slaapproblemen
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H et Aardvarken is een  
cadeau van Burgers’ Zoo  
aan het Sonsbeekpark. 
Het is bijzonder dat een 
park zo’n mooi en ge-

liefd kunstwerk krijgt. Het is niet wel-
levend en eerder arrogant om een  
cadeau te weigeren. Het is blijk van een 
negatieve houding om een cadeau af te 
wijzen. Laat men open staan om een  
cadeau aan te nemen en er zijn vele  
positieve redenen om dit kunstwerk op 
die plaats neer te leggen: op het Jansveld,  
de weide tussen de Molenplaats en  
het Watermuseum.

Een aardvarken mag dan wel een 
Afrikaans beest zijn, maar het heeft veel 
weg van een Nederlands wild zwijn, 
dat vroeger en nu in dit gebied leefde. 
Het Aardvarken laat zien dat er vroeger 
allerlei dieren in dit gebied leefden.

Langs de Jansbeek werd in de Middel-
eeuwen dit gebied voor vele activiteiten 
gebruikt. Het werd ontgonnen voor 
agrarische doeleinden. Langs de beek 
werden watermolens gebouwd. Het 
werd een soort industrieterrein, dat zich 
uitbreidde met bijvoorbeeld een wasserij 
met bleekvelden. Begin 1900 werden 
er op het Jansveld betonnen bakken 
gemaakt met een forellenkwekerij, 
die gesaneerd is. De restanten van die 
kwekerijen zijn nu een goed fundament 
voor het kunstwerk. De forellen maken 

Aardvarken kan een mooie plek krijgen op het Jansveld en is in het 
Rijksmonument historisch goed te plaatsen in Sonsbeek.

Ingezonden brief

plaats voor een Aardvarken. Het is een  
mooie historische tijdslijn en het funda- 
ment voor het Aardvarken is er al gelegd.

Toen het Sonsbeekpark aangelegd werd  
door de baronnen van de Villa in de 
sfeer van de Engelse Tuin, werden er 
bijzondere elementen aan toegevoegd. 
Zij noemden dat folly’s. Een folly is een  
niet-conventioneel gebouw of bouwwerk,  
dat ongeschikt is voor huisvesting of 
andere functies en uitsluitend een deco- 
ratief, kunstzinnig of ludiek doel dient.  
Dus folly’s passen in het park en kunnen  
er een meerwaarde aan toekennen.

Dat de keuze voor het Aardvarken in  
het Sonsbeekpark is gemaakt is duidelijk 
omdat historisch Burgers’ Zoo tot het  
gebied van Sonsbeek gerekend kan 
worden en dat nu die eenheid aangehaald 
wordt. 

Cultuur’  is dat wat de mens schept. 
Het begrip staat tegenover ‘natuur’ (dat 
wat aangeboren is, wat spontaan en 
zonder menselijk toedoen is ontstaan) 
en verwijst naar  menselijke  activiteit 
en de symbolen die deze activiteit 
betekenis geven. Cultuur is een basis- 
begrip  in de  sociologie, de  antropo- 
logie, de  archeologie  en de  geschied- 
schrijving (zie Wikipedia). Door de  
tijd heen heeft de mens de situatie 
geschapen en daar kunnen waarden  
aangegeven worden. Het Sonsbeekpark  

is door de tijd heen door mensen 
gemaakt en zal een levendig geheel  
blijven en met de tijd meegaan. Zo zijn  
er kenmerken uit de ijstijd, de middel-
eeuwen, de 18e, 19e en 20ste eeuw.

Het Sonsbeekpark zoals het nu is, is  
bepaald door de aankoop door de  
gemeente Arnhem als volkspark in 1899.  
Bij het eeuwfeest in 1999 is dat nog eens 
duidelijk gesteld met de viering van 
vele activiteiten voor  alle bewoners van 
Arnhem. Uitgangspunt is dat het Sons-
beekpark voor ons allemaal is. Het gaat 
erom hoe de bezoekers het park zo goed 
mogelijk kunnen beleven.

Gezien vanuit de Stadsvilla worden de 
zichtlijnen nauwelijks verstoord. Men 
kijkt ruimschoots over het Aardvarken 
naar het silhouet van de stad. Ook vanaf 
de Zijpendaalseweg kijkt men over het 
Aardvarken naar de Villa. Hier kan men 
van een belangenverstrengeling spreken: 
zowel van algemeen belang als van speci-
fieke bewonersbelangen van de Zijpen-
daalseweg. De Vrienden van Sonsbeek 
mag echter geen belangenvereniging 
van de bewoners van de Zijpendaalseweg 
zijn.

Eindelijk wordt er iets gemaakt waar 
kinderen kunnen spelen en dan wordt 
er commentaar op gegeven. Vrienden 
van Sonsbeek heeft recht van spreken als 
zij eerder plannen gemaakt zou hebben 
voor kinderen. Op het nieuwe beleids-
plan voor het Sonsbeekpark (van bureau 
Strootman en de gemeente Arnhem) is 
nog veel aan te merken. Met name dat 
er niet gedacht wordt hoe bezoekers 
het park kunnen gebruiken en beleven. 
In de visie gaat het over de natuur en 
parkbeheer. Bezoekers zijn er daarbij te 
veel en lastig. En daar kunnen ze geen 
Aardvarken bij gebruiken. Als in de visie 
het gebruik van de bezoekers positief 
behandeld zou worden dan kan het 
Aardvarken er een goede rol in kunnen 
spelen. Zeker als het gaat om een goed 
speel- en beweegmoment voor kinderen 
te creëren, dat er nu niet is.

Paul Wijtvliet, bewoner en organisator
in het Sonsbeekpark

Fotomontage van het aardvarken in het Sonsbeekpark.
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DE VLAG KAN UIT!

Jesper de Koning
Jesper de Koning (18) slaagde voor zijn havo-diploma 
aan het Beekdal Lyceum. Hij is tot zijn grote geluk aan-
genomen op de HKU (Hogeschool voor de Kunsten 
Utrecht) waar hij de richting audiovisueel gaat doen. 
Voor zijn profielwerkstuk maakte hij al een film en hij 
hoopt er nog veel meer te gaan maken. Voorlopig blijft 
hij thuis wonen, maar hij hoopt in de loop van het jaar 
woonruimte te vinden en naar Utrecht te verhuizen.

Dagmar van der Deijl 
Dagmar van der Deijl (18) heeft haar vwo-diploma op 
zak. Ze zat op het Thomas a Kempis College. Haar  
examenreis ging naar Griekenland en daar gaat ze la-
ter deze zomer nog een keer heen met haar familie.  
Dagmar gaat economie studeren in Tilburg. Ze koos 
voor Tilburg omdat de universiteit daar niet zo groot 
is en ze al na 2 jaar een richting kan kiezen. Ze heeft 
nog geen plannen om te verhuizen.

Gijs van Regteren
Gijs van Regteren (16) is geslaagd voor de mavo 
aan het Titus Brandsma College. Na de  
zomer gaat hij verder voor zijn havo-
diploma. Uiteindelijk denkt hij erover 
om de economische richting op te 
gaan. Maar eerst gaat hij deze zomer  
nog met vrienden naar Zwitserland 
en naar Zuid-Frankrijk

Tekst: Hanneke Nagel
Foto's: Johan Bosveld
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Tycho Oude Elberink 
(16) haalde zijn vmbo-
diploma aan het Karel  
de Grote College in  
Nijmegen. Na zijn examen  
vierde hij met vrienden 
vakantie in Berlijn. Binnen-
kort vertrekt hij met een vrien-
dengroep naar Oostenrijk, waar 
een bezoek aan de Grand Prix op het 
programma staat. Na de zomer gaat Tycho de 
mbo-opleiding Sport en Bewegen doen.

Tycho Oude 
Elberink

Diego Boesveld 
Diego Boesveld (17) is geslaagd voor zijn 
mavo-diploma aan GSG Guido. Hij gaat door 
naar de havo en wil daarna de hbo-opleiding 
Vastgoed en Makelaardij gaan doen. Daar-
mee wil hij in de voetsporen van zijn vader 
treden, die makelaar is. Deze zomer reist hij 
af naar de omgeving van Barcelona, naar een 
vriend die daar met zijn ouders is

Lars van der Graaff (17) haalde zijn Gymnasium- 
diploma aan het Thomas a Kempis College. In 
Utrecht gaat hij Wis- en Natuurkunde studeren. 
Plannen om te gaan verhuizen heeft hij nog niet. 
Wel heeft hij plannen voor de zomer. Eerst gaat hij 
met zijn familie naar de Italiaanse Alpen. Van daaruit 
gaat hij interrailen naar Salzburg, Praag en Berlijn.!

Lars van der Graaff

Gefeliciteerd
!
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D  e een noemt het zijn voortuin, de ander  
juist haar achtertuin. Maar één ding is  
zeker: voor de bewoners van het Burge- 
meesterskwartier vormen de parken  
(en dan vooral Sonsbeek), vijvers en Jans-

beek een essentieel onderdeel van hun woongenot. 
En dat is nu ook officieel bewezen: volgens het on-
derzoeksbureau Atlas Research – dat jaarlijks de Atlas 
voor gemeenten presenteert – is Arnhem qua groen 
en water (blauw) de meest aantrekkelijke grote stad 
van Nederland. 

Universiteit
Overigens keek Atlas Research niet alleen naar het 
groen en blauw. Werkgelegenheid, aanwezigheid van 
een universiteit, woningprijzen en culturele voorzie-
ningen bepalen mede de plek op de ranglijst van meest 
aantrekkelijke stad. En als je al die zaken meetelt dan 
komt Arnhem pas op de 28ste plaats. Nu is het natuur-
lijk wel de vraag hoe belangrijk de gemiddelde bewoner 
van de Burgemeesterswijk een universiteit vindt. 
De natuur in de stad wordt gekoesterd. Dat blijkt onder 
meer uit het succes van het project tegels wippen (om 
de verstening van bijvoorbeeld tuinen tegen te gaan) en 
het door bewoners adopteren van boomspiegels. Vooral 
het beheer van voorheen zieltogende boomspiegels is 
in onze wijk populair.  Ook het gemeentebestuur pro-
beert zijn steentje bij te dragen, gelet op de uitspraak 
van verantwoordelijk wethouder Cathelijne Bouwkamp 
in de Gelderlander: “De stad groeit, maar al die nieu-

we inwoners willen ook genieten van het groen. Onze 
strategie is: meer stad, meer landschap. En ja, dat kan.”
Op een mooie zonnige dag gingen we Sonsbeek in om 
de bevindingen van het onderzoeksbureau te contro-
leren. We gingen bij bezoekers op een bankje zitten en 
stelden de simpele vraag ‘waarom zit u hier’.

Waterval
Wilma (81) woont sinds zes jaar in de Burgemeester 

Weertsstraat: “Aan de achterkant van mijn appartement 

GROEN ARNHEM MEEST AANTREKKELIJKE STAD VAN NEDERLAND

Sonsbeek als voor- en achtertuin

Wilma

FOTO: JOHAN BOSVELD

FOTO: JOHAN BOSVELD
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op het balkon heb ik niet zoveel zon, 
daarom zoek ik vaak een bankje in het 
park om lekker in de zon een boek te le-
zen. Ik wandel en sport veel, maar tijdens 
de coronaperiode was de sportschool 
gesloten, dus toen heb ik veel gewan-
deld en ben ik het park nog meer leren 
waarderen. Ik ga het liefst alleen naar het 
park, hoewel mijn kleinkinderen er ook 
graag komen. Zelfs nu ze ouder zijn, de 
een is 15 en de ander 18 jaar, vinden ze 
het park nog steeds leuk. Als ik ze voor-
stel om naar Sonsbeek te gaan, willen ze 
altijd wel even naar de waterval.” Ze zet 
haar zonnebril weer op om  lekker in de 
middagzon verder te lezen.

IJsvogeltje
Frits is 79 jaar en woont in ’t Cranevelt, 

de groene wijk ten oosten van onze wijk. 
Hij wandelt bijna dagelijks vanaf zijn 
woning naar park Sonsbeek om daar een 
bankje op een beschut plekje te zoeken 
aan de rand van de grote vijver. Terwijl 
we uitgenodigd worden om naast hem te 
gaan zitten, horen we de grote waterval 
achter ons ruisen. Aan de overkant van 
de vijver zien we de brasserie De Boer-
derij behaaglijk in de voorjaarszon lig-

gen. Sinds de gepensioneerde jongeren-
werker een hersenbloeding heeft gehad, 
is hij niet meer zo vlot ter been, “maar 
vanaf huis hiernaartoe gaat nog prima”, 
zegt hij. Frits heeft genoeg vrienden en 
kennissen, maar toch komt hij graag in 
Sonsbeek om van de natuur te genieten 
en af en toe te kletsen met andere park-
bezoekers. “Het is zo prachtig hier en het 
mooie is dat ik er zo naartoe kan lopen. 
Maar ik ga ook wel naar andere parken, 
zoals Klarenbeek, naar de Steenen Tafel.” 
Dat hij die parken kan bezoeken, heeft 
hij te danken aan de jarenlange revali-

datie na zijn beroerte, vertelt hij. “Eigen-
lijk heb ik hier een eigen bankje waar ik 
meestal zit en het leuke is dat ik ook al 
een paar keer een ijsvogeltje heb gezien. 
Misschien herkent hij me wel”, lacht hij.

Tulpenboom
“Ik fiets hier elke dag als ik naar mijn 

werk ga en als ik naar huis ga. Een vrien-
din vertelde me dat hier zulke mooie tul-
penbomen staan en de mooiste daarvan 
ben ik nu aan het bewonderen. Dit is echt 
dé tulpenboom van het park.” Yvonne (61) 
kijkt genietend naar de net uitgekomen 
bloemen van de tulpenboom, die inder-
daad sprekend lijken op de tulpen zoals 
we die kennen als vroege voorjaarsbloe-
men. De boom staat pal naast de bras-
serie De Boerderij en wie het niet weet, 
wandelt dit familielid van de magnolia 
zomaar voorbij. “Ik beschouw Sonsbeek 
ook een beetje als mijn voortuin”, zegt 
Yvonne die zelf in St. Marten/Sonsbeek 
woont. Ze kan zich goed voorstellen dat 
Arnhem de meest aantrekkelijke stad van 
Nederland wordt genoemd: “Arnhem is 
niet voor niets in trek bij veel mensen. 
De stad ligt centraal in het land en er zijn 
heel mooie parken. Maar vergeet wat 
die parken betreft behalve Sonsbeek en 
Zijpendaal, vooral de Vlindertuin en de 
Steile Tuin niet. Die vormen echt een 
inspiratie voor mensen met een tuin.”
JB

Frits

Yvonne

FOTO: JOHAN BOSVELD

FO
TO

: J
O

H
AN

 B
O

SV
EL

D

We gingen bij 
bezoekers op een 
bankje zitten en 

stelden de simpele 
vraag ‘waarom zit 

u hier’?

Sonsbeek als voor- en achtertuin



14

VAN NEPROMA TOT AAN ARNHEMSE HEEREN DEEL 2

Niemand wist dat de 
grond zo vervuild was
Het Nepromaterrein, wat na afbraak van de 
poetsfabriek in gebruik werd genomen door krakers 
en kunstenaarsinitiatief PlaatsMaken, bleef na hun 
vertrek braakliggend achter. Al snel stonden om het 
hele terrein bouwhekken. De grond was van een 
projectontwikkelaar die er kantoren wilde bouwen.

P laatsMaken vond nieuw onderdak  
in de Spijkerbuurt, in een voormalige  
drukkerij aan de Emmastraat. Daar 
in een statig pand, in een wijk met 
allemaal fraaie herenhuizen, ge-

bouwd aan het einde van de 19e eeuw voor wel-
gestelde particulieren, zette het kunstenaarsini-
tiatief verdere stappen in de totstandkoming van 
een uitgebreide collectie kunstproducties, uitga-
ven in allerlei vormen en drukwerk voor kun-
stenaars. 

In de zeefdrukkerij werd iedere dag vrolijk 
gewerkt met stinkende inkten en chemische 
lichtgevoelige emulsies. Aan het einde van de 
dag werden de zeven brandschoon gepoetst met  
Neproma doeken en adembenemende thinner 
dat in grote hoeveelheden over de zeven werd 
uitgestort. Vanuit grote blauwe jerrycans klotste 
het uit de schenkopening. Alle inkten, hoe plak-
kerig ook, verdwenen in de doeken, die daarna 

in grauwe canvas waszakken werden gepropt. 
Eenmaal in de week werden de doeken gehaald 
door een bestelwagen van de Neproma. 

Wij dachten toen niet aan de schadelijkheid van 
al die stoffen, we rookten nog gewoon tijdens het 
werk en dronken aan het einde van de dag lekker 
een pilsje. Eentje maar. Meer had je niet nodig 
om al flink aangeschoten met koppijn naar huis 
te rijden. 

Waren wij zo dom en achteloos? Terwijl met 
grote letters en gevaarsymbolen gewaarschuwd 
werd voor de schadelijkheid van al die middelen? 
Als kleine gebruikers maakten wij ons nergens 
druk over, spoelden het net zo makkelijk het 
riool in. Weliswaar was er wel sprake van een 
zinkput, maar of die niet lekte, wisten we niet. 
Een paar jaar later kwamen de milieudienst en 
de gemeente met allerlei verordeningen en vei-
ligheidsvoorschriften, afzuiginstallatie voor de 
ruimte, brillen en maskers.

Wij dachten toen niet aan 
de schadelijkheid van al 
die stoffen, we rookten 
nog gewoon tijdens het 

werk en dronken aan het 
einde van de dag lekker 

een pilsje. 

Bodemsanering Amsterdamseweg. FOTO’S: GELDERS ARCHIEF
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 De vervuiling komt aan het licht
Inmiddels was duidelijk dat het Nepromaterrein ernstig ver-

vuild was, het vervuilde grondwater sijpelde gewoon de Rijn 
in, gekwelde rivier die al zoveel rotzooi met zich meevoerde 
en geloosd heeft in de zee.

Wat niemand in al die tijd wist, dat de grond zo vervuild was. 
De directie van Neproma niet, de gemeente niet, de werkne-
mers niet. Misschien gedroeg iedereen zich een beetje zoals 
dat kunstenaarsgroepje. Je kon alles gewoon dumpen in de 
omgeving, en niet alleen daar, maar over de hele wereld. Het is 
dat enkele bewoners aan de Sweerts da Landasstraat de oplos-
singsmiddelen roken die zich in kruipruimtes en kelders hadden 
verzameld, dat er bewoners waren die klaagden over hoofdpijn 
en misselijk- en duizeligheid. In de jaren tachtig van de vorige 
eeuw, zijn er een aantal grote bodemvervuilingen aan het licht 
gekomen en is er langzaam maar zeker beheer gekomen om 
de vervuilingen op te lossen en tegen te gaan, ter bescherming 
van mens en milieu.

De gemeente had met het oog op de ontwikkeling van het 
terrein al een indicatief onderzoek gedaan eind jaren tach-
tig en daarbij geen noemenswaardige problemen gevonden. 
Wat de gemeente betrof kon er gebouwd worden: kantoren 
en woningen. Het is dat bewoner Jan Kiekebosch zijn eigen 
bevindingen meer vertrouwde en met een schepje en een potje 
wat grond verzamelde en snel de deksel erop schroefde, om zo 
min mogelijk lucht verloren te laten gaan. Een bevriende onder-
zoeker van de universiteit in Wageningen, vond in dat monster 
hoge concentraties per. De gezondheidsklachten noopten de 
gemeente actie te ondernemen. 

Veel bewoners maakten zich zorgen, enkelen hadden hun kin-
deren in de souterrains te slapen. De GGD werd betrokken bij 
het onderzoek van de gezondheidsklachten van de bewoners. 

Veel bewoners hadden per uitademing hoge concentraties 
oplossingsmiddelen in hun adem. Bij één bewoner bleek het 
zelfs zo dat die bij elke ademstoot, meer per uitstootte dan 
toegestaan bij werknemers op een werkvloer waar met oplos-
middelen werd gewerkt. Er zijn zelfs mensen verhuisd die de 
op handen zijnde bodemsanering niet wilden afwachten en 
angst hadden voor hun gezondheid. En er was boosheid en 
wantrouwen jegens de overheid. 

Vlak voor de ontdekking van de vervuiling presenteerde  
de gemeente plannen voor de uitbreiding van het stations- 
gebied, waarbij ook enkele bestaande woningen zouden  
moeten worden gesloopt. 

 
De schoonmaakactie

Vanwege de gezondheidsklachten en de bevindingen na 
onderzoek heeft de gemeente daarop snel de kruipruimten 
en souterrains geïsoleerd en geventileerd. Onder ongeveer 30 
woningen is deze luchtonttrekking gerealiseerd, wat succesvol 
leek . De gemeente kon een begin maken met de bodemsane-
ring. Uiteindelijk is er met allerlei ingenieuze noviteiten op het 
gebied van reinigingstechnieken, het afzuigen van lucht en het 
filteren met actieve koolfilters, meer dan 20.000 kg pure per af-
gezogen. Hoeveelheden die nergens anders werden geëvenaard. 

Gelijk met het afzuigen van de lucht is er ter plekke 
een grondwater en bodem reinigingsinstallatie gebouwd 
die ervoor moest zorgen dat alle vervuiling uit de bodem 
en grondwater verdween. Miljarden liters water en ton-
nen aarde zijn er gereinigd en afgegraven. In dezelfde 
tijd van de reiniging, heeft het project Arnhem Centraal 
en de uitbreiding aan het spoor plaatsgevonden. Al die 
projecten hebben naast en met elkaar te maken gehad, 
een gecompliceerde onderneming waar veel verschil-
lende gespecialiseerde bedrijven en de gemeente in 
hebben samengewerkt. 

Het heeft meer dan dertig jaar geduurd, voordat na 
voortdurende monitoring, het sein veilig is gegeven. 
Waar dertig jaar geleden nog het plan bestond om een 
aantal grote kantoorpanden te bouwen, zijn er nu in 
2022 negentien herenhuizen opgeleverd, die binnen 
twee maanden allemaal verkocht waren. De geschiede-
nis van het vervuilde terrein heeft de nieuwe bewoners 
in ieder geval niet afgeschrikt.
Henk Hilvering

••• in het volgende deel:
Hoe vergaat het de nieuwe bewoners in hun  
luxe Heerenhuys?

Onderzoek naar bodemvervuiling. 

Nederlandse Poetsdoeken Maatschappij.
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DE STRIJD OM HET ARTILLERIEPARK (DEEL 2 )

Militair oefenterrein midden tussen 
woonwijken

Toen in 1861 het Artilleriepark werd 
ingericht langs de Zijpendaalseweg, lag 
deze opslagplaats voor kanonnen en 
munitie ver buiten de (binnen)stad. Door 
de stadsuitbreidingen in Burgemeesterswijk 
en Gulden Bodem kwam het Artilleriepark 
tussen woonwijken in te liggen. Ondanks 
ontploffingen in 1899 en 1923 en verzet 
van omwonenden behield het terrein zijn 
functie tot 1940 en werd het pas in 1977 
ontruimd door Defensie.

I n 1861 werd het Korps Rijdende Artillerie, beter be-
kend als de Gele Rijders, gevestigd in Arnhem. De 
militairen en hun paarden waren gehuisvest in de 
Willemskazerne bij het huidige Gele Rijdersplein, 
dat vroeger bij het Willemsplein hoorde. Hun ma-

terieel (rijdend geschut, munitiewagens, buskruit, granaten) 
hadden ze opgeslagen op een terrein buiten de stad aan de 
Zijpendaaalseweg, dat al snel de naam Artilleriepark kreeg 
(en in de volksmond ‘Kanonnenpark’). Ze oefenden op de 
Kemperheide en de Galgenberg ten noorden van de stad. ’s 
Ochtends reden ze in kolonne op hun paarden en in uniform 
over de Zijpendaalseweg naar het Artilleriepark, ’s avonds in 
omgekeerde richting terug. Voor de bevolking was de optocht 
elke keer weer een bezienswaardigheid. Zo ontstond er in de 
loop der jaren een innige band tussen de Gele Rijders en de 
stad Arnhem. Op koninklijke verjaardagen trokken ze, voor-
afgegaan door trompetters, in vol ornaat op paarden door 
de stad. Arnhem was met zijn vele kazernes (Willemskazer-
ne, Menno van Coehoornkazerne, Saksen Weimarkazerne, 
Oranjekazerne) lange tijd een belangrijke garnizoensplaats en 
de Gele Rijders waren daarvan het pontificale uithangbord. 

Artilleriepark tussen 1914 en 1917, links van het midden. Links onder rukt de bebouwing van de Burgemeesterswijk op. Burge-
meester Weertsstraat en Van Pallandtstraat zijn bebouwd, evenals benedendeel Van Nispenstraat en linkerkant Van Lawick van 
Pabststraat. Langs de Cordesstraat, Jollesstraat en Röellstraat zijn de eerste villa’s verrezen. Het lege driehoekige bouwterrein is 
bestemd  voor het Diaconessenhuis dat begin jaren ’30 gebouwd wordt (en in de jaren ’90 plaats maakt voor Sonswijck). Op de 
weilanden en akkers wordt in de jaren ’30 de wijk Gulden Bodem gebouwd. De beboste delen zijn van Landgoed De Sterrenberg 
(linksboven) en de parken Gulden Bodem, Zijpendaal en Sonsbeek (rechts).  Vergelijk de luchtfoto met het kaartje uit de jaren 
’20. Het (later ietwat gewijzigde) stratenpatroon van Gulden Bodem is daar al ingetekend. Bron: NIMH objectnr 2011-5391.
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Ontploffing 1889 
Op 7 november 1889 gingen er aan de Amsterdamseweg en 

Zijpendaalseweg heel wat ruiten aan diggelen door een ont-
ploffing op het Artilleriepark die tot voorbij Nijmegen gehoord 
werd. De 31-jarige Gele Rijder Thé van Esschenbag had op het 
Artilleriepark een kanon geladen met buskruit en een kartets-
granaat. Zo’n projectiel is gevuld met loden balletjes (kartetsen) 
die in de rondte geslingerd worden als de granaat ontploft. 
Thé was zelf voor het kanon gaan staan en had toen aan het 
aftrektouw getrokken. Zo schoot hij zichzelf aan flarden. De 
kartetsgranaat raakte echter ook een volgeladen munitiewagen 
die vervolgens explodeerde. Die ontploffing werd in de wijde 
omgeving gehoord en zorgde voor veel gesprongen ruiten. De 
motieven voor de eigenhandige dood van de Gele Rijder zijn 
nooit opgehelderd. Hij was in rang teruggezet van brigadier tot 
kanonnier en had een drankschuld bij Herberg Jas (waar nu 
Brasserie Zijpendaal zit). Daar had hij net een borrel gedronken 
en in bedekte termen zijn zelfmoord aangekondigd. Hij had wel 
een briefje achtergelaten, maar zweeg over de motieven voor 
zijn eigenhandige dood. Het was ondertekend met  ‘Veaust’, 
zijn bijnaam omdat hij vaak in de Faust van Goethe zat te le-
zen. Daarin was hij als soldaat een buitenbeentje, net als in de 
manier waarop hij een einde aan zijn leven maakte. 

Na deze ramp ontstond er een discussie over de ligging van 

Gele Rijders op het Artilleriepark omstreeks 1880. Op de achtergrond kanonnen en munitiewagens.

het Artilleriepark. Men besefte dat de stad aan een mogelijk 
veel grotere ramp ontsnapt was. Het was een geluk dat er geen 
kettingreactie van ontploffingen had plaatsgevonden (zoals 
in 2000 bij de vuurwerkramp in Enschede) want er stonden 
meer volgeladen munitiewagens. Ook ontbraken goede voor-
zorgsmaatregelen voor de opslag van explosieven. Zoals een 
krant schreef werden ze “geborgen in een door losse pannen 
gedekt, steenen gebouwtje in de onmiddellijke nabijheid der 
stad, op korten afstand omgeven door honderden woningen.” 
Dat laatste was schromelijk overdreven want de bebouwing was 
nog schaars en bevond zich op honderden meters afstand. En: 
“Waarom, vraagt men onwillekeurig, die dingen niet een paar 
uur verder, de heide in gezet?” Waarom moesten handelaren in 
gevaarlijke stoffen en fabrieken wel aan strenge veiligheidseisen 
voldoen en het Artilleriepark niet?Na deze ramp veranderde 
er wel wat maar niet veel. De voorzorgsmaatregelen werden 
wat strenger (verscherpt sleuteltoezicht) en vanaf 1894 werd 
de munitie opgeslagen op de Galgenberg. Er mochten alleen 
nog explosieven voor dagelijks gebruik (oefeningen) worden 
opgeslagen. 

In 1910 werd het Artilleriepark verplaatst, maar slechts een 
klein beetje. Het lag eerst direct aan de Zijpendaalseweg en 
kwam daarna iets hoger op de heuvel te liggen waar nu – bin-
nen het monumentale hekwerk – Aerenheem en het woonpark 

liggen. De reden van de verplaatsing was 
niet dat men de ligging te gevaarlijk vond 
voor omwonenden. Nee,  men wilde een 
scheiding met het Sonsbeekpark en grond 
vrijmaken voor de bouw van villa’s aan de 
nieuw aan te leggen Cordesstraat. Wie wil 
er pal naast een opslagplaats van kanonnen 
en munitie wonen, vraag je je af, maar de 
(zeer grote) villa’s en landhuizen kwamen 
er, en staan er grotendeels nog steeds. Ze 
waren deel van het eerste geslaagde vil-
lapark in Arnhem. Omdat de grond van de 
gemeente was kon deze steng de hand hou-
den een de eis van vrijstaande bebouwing. 
Niet alleen aan de Cordesstraat kwamen 
vrijstaande huizen maar (later) ook aan de 
Jollesstraat, Röellstraat, Izaak Evertslaan en 
Van Heemstralaan.  Het Artilleriepark raakte 
langzaamaan omzoomd door de luxueuze 
woningen van Burgemeesterskwartier en 
Gulden Bodem.Gele Rijders in de Van Lawick van Pabststraat (1927). Bron: NIMH objectnr 2155_000782.
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Ontploffing 1923
Dat die niet voldoende waren blijkt uit 

een ontploffing op 9 januari 1923 waarbij 
het dak van de militaire smederij op het 
Artilleriepark de lucht in vloog. Opper-
wachtmeester-bankwerker Everaars was 
“overcompleet, voor inlevering bestemd 
buskruit, afkomstig van gewijzigde 
kardoezen” aan het verbranden in het 
smidsvuur. Dat schijnt niet gevaarlijk te 
zijn als er kleine hoeveelheden tegelijk 
verbrand worden. Dan is de gasontwik-
keling zo klein dat zich geen ontploffin-
gen voordoen. Het kruit verbrandt dan 
rustig en zonder spatten. Waarschijnlijk 
heeft Everaars te veel buskruit ineens in 
het vuur geworpen en is er een opspat-
tende vonk terecht gekomen in een van 
de met buskruit gevulde kisten die te 
dicht bij het smidsvuur stonden. Daar-
door explodeerde het buskruit en “zagen 
zij die op het terrein of in de nabijheid 
werkzaam waren, een hellen gloed uit 
het smidsgebouw oplaaien.”

Door de explosie kwam Everaars om 
het leven. “Diens lichaam was geheel in 
stukken gescheurd, zodat men slechts de 
onherkenbare vleeschklompen kon ver-
zamelen”, aldus een krant. Parkwachter 
Hommerson die ook in de smidse was 
“kwam gillend naar buiten terwijl zijn 
kleeren in lichte laaie stonden”. 

Opperwachtmeester Bongaers die 
“door de weggeslingerde stukken hout 
en verbrijzelde pannen bloedend aan het 
hoofd werd gewond, snelde toe en wist 
met emmers water de brandende kleeren 
van Hommerson te blusschen. Daarna 
had hij nog de tegenwoordigheid van 
geest om de nog in het brandende ge-
bouw aanwezige munitie te verwijderen, 

waardoor een nog ernstiger onheil voor-
komen werd.” Hommerson werd naar het 
Diaconessenhuis vervoerd maar overleed 
een dag later aan zijn brandwonden. 

Opvallend was dat er op het terrein 
geen verbandmiddelen aanwezig wa-
ren. De begrafenis van beiden trok een 
enorme publieke belangstelling. 

Heel toevallig woont Gill Hommerson-
Jefferson, de vrouw van de kleinzoon van 
Hommerson, al tien jaar in Aerenheem 
en kijkt ze uit op de plaats waar de opa 
van haar (overleden) echtgenoot honderd 
jaar geleden de dood vond. Toen ze er 
ging wonen, kende ze het verhaal niet. 
Nu kan ze het aan haar kleinkinderen 
vertellen.

Kamervragen
De ontploffing leidde in de Tweede 

Kamer tot vragen aan de minister Van 
Dijk (minister van Oorlog, tegenwoordig 
Defensie). Kamerleden wilden weten of 
“een militaire belending” als het Artil-
leriepark wel gehandhaafd kon worden 
“in de nabijheid van een deel van de 
stad Arnhem die zich voortdurend in de 
richting van het artilleriepark uitbreidt.” 
Hadden de militaire autoriteiten de 
gemeente gewezen op de gevaren voor 
omwonenden en had de gemeente de 
militaire autoriteiten gevraagd veilig-
heidsmaatregelen te treffen?

De minister antwoordde dat het on-
geluk “hoe treurig in zijn gevolgen” 
geen aanwijzingen heeft opgeleverd 
dat de omgeving niet veilig zou zijn 
omdat de dichtstbijzijnde woning op 
180 meter afstand lag. Het ongeluk 
was volgens hem niet ontstaan door 
“een leemte in bestaande bepalin-

De begrafenis van Everaars en  
Hommerson trok veel publiek. De stoet 
vertrok bij het Diaconessenhuis aan de 
Bovenbrugstraat (links, met op de  
achtergrond het Tamboersbosje waar 
nu Hoogwegt zit) en reed langs het 
huis van Everaars in Sint Marten om 
kransen op de halen (rechts).

Gele Rijders op de hei bij Schaarsbergen van de impressionistische schilder Jacob 
Hendrik Geerlings (1959-1939). Hij woonde enige tijd in Arnhem. Hij schilderde 
veel rijdende huzaren op de hei. Ze behoren tot zijn bekendste werken.

gen, doch doordien zonder opdracht 
door een daartoe onbevoegd persoon 
en zeer waarschijnlijk op onoordeel-
kundige wijze buskruit, niet voor ver-
nietiging bestemd, is verbrand.” Het 
Artilleriepark bleef liggen waar het lag.  

Doelwit luchtaanval
In de jaren ’20 en ’30 raakte de omge-

ving van het Artilleriepark steeds verder 
volgebouwd en verrees in de onmiddel-
lijke nabijheid ook het Diaconessenhuis. 
Het militaire terrein was dus temidden 
van nieuwe stadswijken komen liggen. 
Ontploffingsgevaar zoals in 1923 was er 
inmiddels niet meer omdat er geen muni-
tie meer werd opgeslagen. Dat gebeurde 
in depots ver buiten de stad. 

Door veranderende oorlogvoering en 
de inzet van vliegtuigen doemde er in de 
jaren ’30 wel een nieuw gevaar op. Het 
Artilleriepark zou wel eens een doelwit 
kunnen worden voor luchtaanvallen 
omdat er nog steeds zware wapens wa-
ren gestationeerd en het terrein vanuit 
de lucht een gemakkelijk te detecteren 
doelwit was. Daarom werden er vanaf 
1935/36 zo nu en dan luchtafweeroefe-
ningen gehouden waarbij omwonenden 
gevraagd werd hun huizen te verduiste-
ren. Dat versterkte het bewustzijn van de 
nabijheid van gevaren en vergrootte de 
vrees voor aanvallen waarbij niet alleen 
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het opgeslagen oorlogsmateriaal getroffen zou kunnen wor-
den maar ook de omliggende woonwijken en het ziekenhuis. 
Een grote groep vooraanstaande Arnhemmers uit kringen van 
onderwijs, handel, rechterlijke macht en geestelijkheid drong 
er in 1937 bij de gemeente op aan het Artilleriepark te ver-
plaatsen naar een locatie buiten de stad. B & W weigerden het 
voorstel in de gemeenteraad te bespreken. Men was bang dat 
het korps Gele Rijders dan de stad zou verlaten en de innige 
band tussen het korps en de stad (zie kader) doorgesneden 
zou worden. Blijkbaar hadden de militaire autoriteiten daarmee 
gedreigd. Ook zouden ze de ongerustheid gesust hebben met de 
mededeling dat in geval van oorlog de kanonnen onmiddellijk 
verwijderd zouden worden. Dat stelde de verontruste Arnhem-
mers echter allerminst gerust. Een nieuwe oorlog, zo was de 
opvatting, zou niet meer door een oorlogsverklaring worden 
aangekondigd, maar letterlijk uit de lucht komen vallen voordat 
er iets verwijderd is. En bovendien zou het militaire gezag het 
terrein dan gebruiken voor de opslag van andere goederen. Men 
wilde het Artilleriepark weg hebben en de grond gebruiken voor 
woningbouw en de nieuwbouw van het stedelijk gymnasium 
(dat in 1941 een nieuw gebouw kreeg aan de Statenlaan).  

Mei 1940
Het Artilleriepark bleef zijn functie behouden tot aan het 

begin van de Tweede Wereldoorlog. Op 10 mei 1940 vielen de 
Duitsers ’s ochtends Nederland binnen. Om hen tegen te hou-
den werden de Rijnbrug en het spoorwegviaduct bij de KEMA 
opgeblazen, maar voor het middaguur hadden de Duitsers  

Gele Rijders in vol ornaat in Den Haag voor het afvuren van saluut- 
schoten op Prinsjesdag (Roel Wijnants).

Arnhem al ingenomen. Luchtaanvallen op het Artilleriepark zijn 
er niet geweest. Hoewel de Gele Rijders vlak voor de oorlog 
afscheid genomen hadden van paarden voor het vervoer en het 
korps gemotoriseerd was, was het kansloos tegen de Duitsers. 
Na de oorlog bleef het Artilleriepark nog wel in gebruik, vooral 
als parkeerplaats van militaire voertuigen. Totdat het in 1977 ont-
ruimd werd en in 1979 verkocht werd aan de gemeente Arnhem. 
Dan ontbrandt er een nieuwe strijd om de ruimte van het Artil-
leriepark. Wat moet er gebeuren met het vrijgekomen terrein? 

De rijdende artillerie was als krijgs-
machtonderdeel opgekomen vanaf 
midden 18e eeuw. Tot die tijd waren 
kanonnen te zwaar om ze te verplaat-
sen. Ze werden eigenlijk alleen gebruikt 
bij de belegering van vestingen en niet 
in veldslagen. Dat veranderde toen er 
lichtere ‘vuurmonden’ beschikbaar 
kwamen. Landen als Frankrijk, Oosten-
rijk, Pruisen en Denemarken hadden 
daarvoor al aparte eenheden opgericht 
met verplaatsbaar geschut en door mi-
litairen bereden paarden. Vandaar de 
benaming ‘rijdende artillerie’. In 1793 
richtte ook Nederland zo’n eenheid op. 
Die nam onder andere deel aan de Slag 
bij Waterloo (1815) en de Tiendaagse 
Veldtocht tegen België (1831).

In 1842 kreeg de Rijdende Artillerie 
een geheel nieuw uniform dat tot op 
heden, in enigszins aangepaste vorm, 
nog steeds gedragen wordt bij ceremo-
niële gelegenheden zoals Prinsjesdag 
en uitvaarten van het koninklijk huis. 
Aan dit uniform (donkerblauwe kort 
jasje zonder panden (‘dolman’)), gele 
koorden en lissen, en berenmuts (‘kol-
nak’) ontleende de eenheid zijn naam 
‘Gele rijders’. Sinds de oprichting van 

het korps wisselden de vestigingsplaat-
sen regelmatig. In 1861 werd Arnhem 
naast Den Haag vestigingsplaats en in 
1881 de enige. Tot 1940 zou Arnhem de 
thuisbasis blijven. 

In de na-oorlogse krijgsmacht was 
geen plaats meer voor de Rijdende 
Artillerie, tot groot leedwezen van 
oud-rijders en de gemeente Arnhem. 
Om de herinnering aan het korps le-
vend te houden werden er in Arnhem, 
de stad die innig verbonden was met 
de Gele Rijders, regelmatig events ge-
organiseerd waarbij de Gele Rijders te 
paard en in volledig ceremonieel tenue 
ten tonele verschenen. Die optredens 
waren relatief eenvoudig te organiseren 
omdat de oud-rijders de uniformen 
in eigendom hadden. Niet iedereen 
was blij met de optredens in volledige 
uitdossing. Ze werden betiteld als een 
carnavaleske uiting van misplaatste 
romantiek en valse nostalgie. De ge-
meente Arnhem droeg actief bij aan 
het levend houden van de herinnering 
door een deel van het Willemsplein in 
1950 om te dopen tot Gele Rijders-
plein en daar in 1963 een standbeeld 
van een trompettende Gele Rijder in 

vol ornaat te plaatsen van de Arnhemse 
kunstenaar Gijs Jacobs van den Hof. In 
dat jaar beleefde het corps een soort 
herrijzenis toen de 11e Afdeling Veld-
artillerie in Schaarsbergen/Arnhem 
werd omgedoopt tot de 11e Afdeling 
Rijdende Artillerie. Daarbij werden 
de baretten vervangen door de voor-
oorlogse berenmutsen die overigens 
alleen gedragen werden bij ceremo-
niële gelegenheden. Arnhem had dus 
zijn Gele Rijders weer terug, eerst in 
de Oranjekazerne (Schaarsbergen) en 
later in de Saksen Weimarkazerne. Tot 
het corps in 1999 plaats moest maken 
voor de Luchtmobiele Brigade en ver-
huisde naar ’t Harde, waar een museum 
over het korps gevestigd is. Het vervult 
nog steeds ceremoniële taken: minuut-
schoten op Prinsjesdag, saluutschoten 
bij huwelijk Willem-Alexander en 
Maximá, en deelname aan uitvaarten 
van de koninklijke familie. Ceremo-
niële taken worden uitgevoerd in het 
bijpassende tenue, operationele taken 
in gevechtstenue, niet meer met ver-
rijdbare kanonnen en paarden, maar 
met houwitsers.
Henk Donkers

Gele Rijders in Arnhem
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Regels voor laadkabels over het trottoir

D e gemeente Arnhem voert 
een actief beleid om elek-
trisch vervoer te stimuleren. 
Dat betekent onder meer dat 
overal in onze wijk laadpalen 

voor elektrische auto’s verschijnen. Maar 
voor lang niet iedereen is dat handig: de 
laadpalen liggen soms niet in de buurt of 
ze zijn vaak bezet. 

En er is nog een reden waarom mensen 
niet altijd gebruik willen maken van een 
laadpaal langs de straat. Want wie een 
privé laadpaal op eigen terrein heeft, 
kan daar altijd terecht en is ook nog eens 
goedkoper uit dan bij een oplaadplek 
langs de openbare weg. 

Maar stel dat je wel een elektrische 
auto hebt en geen eigen oprit of par- 
keervoorziening. Dan kun je zelf een  
laadpaal aanvragen en die in de voor-
tuin laten plaatsen. Het enige wat je  
dan hoeft te doen is de auto voor de  
deur parkeren en de laadkabel aan-
sluiten. De kabel komt dan in de meeste  
gevallen over het trottoir te lopen.  
Maar mag dat zomaar?

De gemeente heeft daarom op een  
rijtje gezet wat wel en niet mag met de 
laadkabel. 
JB

●    De kabel mag geen belemmering vormen voor het  
normaal gebruik van het trottoir.

●    De kabel mag niet leiden tot overlast voor gebruikers 
van een in de nabijheid gelegen onroerende zaak.

●    De openbare parkeerplaats grenst direct aan het trottoir 
langs de woning.

●    De kabel wordt afgedekt en mag geenszins een gevaar  
vormen voor gebruikers van het trottoir.

●    De openbare parkeerplaats mag niet worden  
gereserveerd of geclaimd.

●    De kabel mag alleen in de openbare ruimte liggen  
wanneer het voertuig aan het laden is.

●    De gemeente voegt daaraan toe dat het verstandig is  
van tevoren met de buren te overleggen over de  
laadkabel, zodat die er geen hinder van hebben.

FOTO: LOGOMATZ
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Willem Mulder
In dit derde en laatste artikel over 
architect Willem Mulder passeren 
enige van zijn latere woonhuizen  
de revue.

ARCHITECT IN DE BURGEMEESTERSWIJK (3)

Zypendaalseweg 61, bouwjaar 1906.

I n 1896 kocht Willem Mulder het perceel Bergstraat 
2, sloopte het pand dat erop stond en bouwde er een 
nieuw huis voor zijn gezin. Mulder was getrouwd met 
Jacomina de Roos, dochter van een graanhandelaar. Zij 
kregen drie kinderen. Hun zoon Arnold werd ook bouw-

kundige en zou zijn vader opvolgen in de zaak. De Mulders ble-
ven op de Bergstraat wonen tot de dood van Jacomina in 1922. 
Mulder verkocht het huis aan de joodse koopman Glaser. De 
familie Glaser, vader moeder en twee dochters, werd in 1943 
gedeporteerd en in Auschwitz vermoord. Hun huis werd door 
de bezetter in beslag genomen maar raakte in de slag om Arn-
hem onherstelbaar beschadigd. Zoals we nog zullen zien wer-
den ook andere gebouwen van Mulder in de oorlog verwoest. 

Zijpendaalseweg 61
Antoinette André de la Porte was de zus van Gilles AEz., de 

stichter van de witte villa (Molendal) aan de Cronjéstraat. Voor 
haar bouwde Mulder in 1906 een bescheidener woning op een 
nauw perceel aan de Zijpendaalseweg. Het zal haar eigen wens 
zijn geweest dat in haar huis geen gekleurde glazuurstenen wer-
den toegepast. Sommige burgers vonden die stenen misschien 
te opzichtig. De gevel is een mix van grauwbruine baksteen en 
lichte pleister. De woning heeft een conventionele plattegrond 
met kamers-en-suite. 

De voorgevel met erker en uitkragend balkon wordt 
bekroond door een topgevel met pseudovakwerk en een 
onverklaarbare asymmetrie. Verschillende leden van de 
familie André de la Porte waren actief voor sociale instel-
lingen. Ada, de tante van Antoinette, was bestuurder bij de 
Armenzorg en de Zondagsschool, Gilles bij de voedselbank 
en de Remonstrantse Gemeente. Antoinette was actief voor 
Nosokómos, de in 1900 opgerichte belangenvereniging van 
verplegenden. Verwant aan de stijl van dit huis, met een mix 
van baksteen, stuc en nu wel met kleurbanden, eveneens 
bekroond met een vakwerkhuisje, is het beneden- en bo-
venhuis aan de Sweerts de Landasstraat 26-28. Het werd 
in 1911 gesticht door Maria Holsmuller, de schoonmoeder 
van Willem’s broer Jac. Het werd door haar geëxploiteerd 
als huurhuis. maar het auteurschap van Mulder staat hier 
allerminst vast. In het bedrijfsarchief komt het huis niet 
voor, al geldt dat ook voor veel andere panden die Mulder 
ontwierp.

Sweerts de Landas- 
straat 26-28, bouwjaar 
1911. Mogelijk  
was Willem Mulder de 
architect en bouwer.
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Stijlbreuk
In juli 1908 kocht Mulder een van de 

mooiste bouwpercelen bij Sonsbeek, 
op de hoek van de Sonsbeekweg, waar 
de Sint Jansbeek de Transvaalbuurt 
instroomt. Met ƒ15.000 geleend geld 
bouwde hij een kolossaal huis dat er 
in vrijwel ongewijzigde vorm nog altijd 
staat. Waarschijnlijk bouwde hij het huis 
voor zichzelf en zijn gezin. Het is een 
vreemd geval. De architectuur was zo 
afwijkend van wat Mulder tot dan toe 
en ook daarna aan woonhuizen maakte, 
dat van een stijlbreuk gesproken mag 
worden. Het schilderachtige veelkleurige 
voorkomen van zijn villa’s aan de Zijpen-
daalseweg was verdwenen. Daarvoor in 
de plaats kwamen vrijwel vlakke hard-
grauwe gevels met een strakke ordening 
van identieke ramen, bekroond door een 
hoge gebroken kap met oversizede dak-
kapellen. De kapellen, die traditioneel 
werden uitgevoerd als sierlijke minia-
tuurtjes of ondergeschikte uitbouwtjes, 
zijn hier van superformaat, een slag gro-
ter nog dan de gevelramen. Dat gold zeke 
destijds als een wanverhouding.

Vermoedelijke inspiratiebron voor Mulder’s woonhuis aan de 
Sonsbeekweg was de Dagteeken- en Kunstambachtsschool 
voor Meisjes die naar ontwerp van H.P. Berlage in 1908 werd 
gebouwd aan de Gabriël Metsustraat 16 in Amsterdam, tegen-
woordig thuishonk van het Concertgebouworkest.

Sonsbeekweg 12, bouwjaar 1909, oorspronkelijk ontworpen als woning en atelier van 
Willem Mulder. Gefotografeerd in 1912 toen het bewoond werd door mevrouw Broers 
GldA 1500_3822.

Een architect zou zo iets niet doen zonder dringende reden. 
De topzware opzet is alleen begrijpelijk als de kap geen onder-
geschikte ruimte was - dienstbodenkamers, opslagzolder - maar 
een belangrijke ruimte voor dagelijks gebruik. Johan van der 
Hoek, een bewoner van de Burgemeesterswijk geïnteresseerd 
in architectuur en ex-Amsterdammer, wees mij op de verwant-
schap tussen dit pand en de Dagteeken- en Kunstambachts-
school voor Meisjes aan de Gabriël Metsustraat in Amsterdam, 
een schepping van Berlage uit 1908, tegenwoordig thuishonk 
van het Concertgebouworkest. De gelijkenis is inderdaad frap-
pant: strakke ordening van identieke ramen, gebroken kap, 
grote dakkapellen. Had Mulder zich tot Berlage bekend en in 

Sonsbeekweg 12, huidige toestand, kantoor ABC makelaars.

de grote kap zijn eigen tekenzaal en kantoor gedacht? Van de 
variatie in woningattributen en het karakteristieke kleurgebruik 
was weinig meer te bekennen. De enige frivoliteit die hij zich 
toestond was een hoekafschuining, maar deze was even obli-
gaat als gekunsteld. De afschuining botste met de kap en leidde 
tot een constructieve complicatie, die met een zware kraagbalk 
moest worden overwonnen. Spotte Mulder hier bewust met de 
architectonische etiquette of was hij het spoor bijster?

Zypendaalseweg 61, bouwjaar 1906.
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Optocht van cavalerie passeert nieuwe huizen van Mulder aan de Van Lawick van Pabststraat tijdens het Onafhankelijkheids- feest in  
oktober 1913. De stoet verbeeldt de intocht van het Pruisische leger na de slag om Arnhem in 1813. bron: GldA 7152.

Burgemeester Weertsstraat 90, het enige overgebleven huis 
van een groep van vier.

Omdat hij het huis voor zichzelf bouwde en geen 
concessies aan de markt hoefde te doen, moeten we 
ervan uitgaan dat hij uit overtuiging handelde en dat het 
gebouw geheel beantwoordde aan zijn praktische en 
esthetische eisen. Hij zou het huis nooit bewonen. Kort 
na voltooiing in 1909 verkocht hij het aan de schatrijke 
Jeanne Broers. Zij was na een huwelijk van zestien jaar 
gescheiden van de beroepsmilitair Frederik Umbgrove 
en besloot met haar twee kinderen uit Zandvoort terug 
te keren naar haar vroegere woonplaats Arnhem. Haar 
bod van ƒ23.000 was voor Mulder onweerstaanbaar. Op 
de bovenste verdieping kwam nu toch een dienstbode

te wonen. Tegenwoordig is een makelaarskantoor in 
het pand gevestigd.

Kwaaie hoek
Tussen 1909 en 1913 was er in Arnhem een con-

stante hoge nieuwbouwproductie van gemiddeld 200 
wo- ningen per jaar, in 1910 werden zelfs 300 nieuwe 
woningen opgeleverd waarvan een kwart in de Burge- 
meesterswijk. In dat jaar kocht Mulder een goedgelegen 
bouwterrein aan de noordelijke hoek van de Van Lawick 
van Pabststraat en Burg. Weertsstraat en bouwde er vier 
woningen. Hij kocht de grond van zijn broers Jac en 
Dirk die aan de Burg. Weertsstraat ruim 1 ha bouwter- 
rein hadden overgenomen van de weduwe Etty en dit 
perceelsgewijs verkochten. Mulder financierde de bouw 
niet geheel uit eigen zak want hij sloot een hypotheek- 
lening van ƒ17.000, tegen 4,25% en een aflossingster- 
mijn van tien jaar. De huurpenningen waren net genoeg 
voor de rente en aflossing van ca. ƒ2400 per jaar. Na 
tien jaar zouden ze hem een aardig basisinkomen heb-
ben opgeleverd, maar zover kwam het niet.
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Ontwerp voor de middelste twee van een groep van vier woonhuizen, gedateerd december 1909. Het linkerhuis is gedeeltelijk zichtbaar 
op de foto op de vorige pagina. Bron: bedrijfsarchief Mulder en van Wessem, Gelders Archief inv.nr. 2243.

De dood van zijn compagnon Evert van Wessem in april 
1917 noopte hem tot overname van diens aandeel in de zaak. 
Daarbij ontstond een meningsverschil met Van Wessem’s we-
duwe over de vraag of de vier woningen eigendom waren van 
Mulder persoonlijk of van de firma. De kwestie werd in 1919 
geschikt door overdracht aan de weduwe van een van de vier 
woningen en verkoop van twee andere. Mulder’s hoek werd in 
de Tweede Wereldoorlog getroffen door een V2-bom, waarbij 
ook tal van andere woningen in de straat werden verwoest. 
Van de vier woningen van Mulder stond er nog één overeind: 
Burg. Weertsstraat 90. Een curieuze foto uit 1913, gemaakt bij 
het Onafhankelijkheidsfeest (1813-1913), laat de linkerhelft van 
het blokje zien. Het was spiegelbeeldig gelijk aan de rechter-
helft. Een architectonische eenheid vormden de vier huizen 
allerminst. Ze hadden ruime gerieflijke plattegronden maar een 
verbrokkeld gevelbeeld. Men zou niet zeggen dat ze afkomstig 
waren van dezelfde ontwerpershand. De talrijke gele en groene 
kleurbanden konden niet verhelen dat de architectuur van dit 
kwartet van matige kwaliteit was. Was architect Mulder op zijn 
retour? Toch waren grote huurwoningen als deze in trek bij bur-
gers met een goede baan maar zonder vaste standplaats zoals 
rechters en hoge militairen. Bij verkoop in 1918-1919 brachten 
ze per stuk ƒ12000 respectievelijk ƒ15000 op. 

Meer tegenspoed
Compagnon dood, conflict met de weduwe, financiële kom-

mer, Mulder kwam de jaren van de Eerste Wereldoorlog niet 
zorgeloos door en de tegenspoed was nog niet voorbij. In 1922 
overleed plotseling zijn vrouw, 53 jaar oud. Hij verkocht zijn 

huis en hertrouwde vijf jaar later met de weduwe Marianne 
Fuchs. Zij vestigden zich aan de Roëllstraat 16 in een nieuwge-
bouwde huurwoning van architect-aannemer Agelink. Mulder 
was inmiddels 62 en zag hoe om de hoek in het gemeentelijk 
villapark architecten van een jongere generatie, zoals Willem 
ten Bosch, Willem Diehl en Gerrit Feenstra huizen ontwierpen 
waar hij jaloers op kon zijn. Feenstra’s landhuis voor de effec-
tenhandelaar Gerard van de Wall aan de Jollesstraat 5 zou door 
Mulder en van Wessem worden gebouwd. Met de terugtrekking 
van bouwmeester Willem Mulder uit de zaak was Mulder en 
van Wessem uitsluitend aannemingsbedrijf geworden. De firma 
werd nu geleid door zijn zoon Arnold en na WOII overgenomen 
door aannemer Gerrit Kuiper. Onder de naam Kuiper Bouw 
bestaat het bedrijf nog steeds.

Hoewel hij voorspoedig van start ging is Willem Mulder van 
zijn werk niet rijk geworden. Zijn bedrijfspanden waren met 
hypotheek bezwaard en men krijgt de indruk dat hij het na 
WOI niet breed had. Na de evacuatie van 1944 konden Mulder 
en zijn vrouw niet terugkeren naar de Roëllstraat. Zij huurden 
een rijwoning aan de Callunastraat 73, maar moesten deze, ten 
gevolge van de woningdistributie, delen met een bovenbuur. 
Willem Mulder overleed in 1947 83 jaar oud in het Diacones-
senhuis. Als architect had hij zijn bloeitijd van 1890 tot 1910. 
Inmiddels was hij door zijn stad vergeten. Zijn werken leven 
voort, de meeste in de Burgemeesterswijk en Transvaalbuurt. 
Ad Habets 
acihabets@gmail.com

FOTO’S DOOR DE AUTEUR, TENZIJ ANDERS VERMELD
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1911 Burg. Weertsstraat 90

1902 Van Lawick van Panbststraat 1 1904 Van Lawick van Panbststraat 3 1905 Van Lawick van Panbststraat 25-27-29

1906 Zijpendaalseweg 61

1903 Cronjéstraat 15 1909 Sonsbeekweg 121912 Sw. de Landasstr. 26-28

1913 Bouriciusstraat 3-5 1901 Apeldoornseweg 63-65

Woonhuizen door Willem Mulder, architect en aannemer (1864-1947), met bouwjaar

1898 Burgemeestersplein 71895 Zijpendaalseweg 79-811886 rentmeesterswoning Zijpendaalseweg 26

1907 Zijpendaalseweg 851906 Zijpendaalseweg 87-89

samenstelling en fotografi e: Ad Habets
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www.bureaubuitenland.nl  info@bureaubuitenland.nl

TUSSENJAAR

Wereld-ervaring

Advies op maat

Persoonlijke begeleiding

Bakkerij 
Reijnen

Wij bevinden ons aan de 
Kempcrbergerweg 159 
6816 RP Arnhem 

Wij hebben verse koffie & 
lekker gebak (to go)!
Ook verkopen wij heerlijke broden 
en broodjes die dagelijks vers 
worden gemaakt

Tel. 026 - 442 64 32 
info@bakkerijreijnen.nl
www.bakkerijreijnen.nl 

Snoeien doet bloeien

S-kwadraat Snoei-advies Arnhem
M 06-21 42 64 55
www.s-kwadraat.net

Zorg voor mooie struiken in uw 
tuin. Laat ze tijdig snoeien. Voor 
snoei-advies. snoei-les of het 
laten snoeien van al uw struiken 
en bomen neem contact op met: 

Snelliusweg 40-3 
6827 DH Arnhem 

tel.: 06 - 53 490 157 
www.gtollenaar.nl

LOODGIETER &
INSTALLATIEBEDRIJF
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Dit huis aan de Van Lawick van Pabststraat 38 werd omstreeks 1920 gebouwd in een 
traditionalistische landhuisachtige stijl. Momenteel houdt huisdierenkliniek Hornstra er 
praktijk. Hornstra biedt deskundige zorg en beschikt over moderne apparatuur.

» www.dickcaderiusvanveen.nl
Tekening: Dick Caderius van Veen
Tekst: Kees Crone

verliefde kijk op de wijk

29
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ondertussen in …

7500 
Het historische hertenkamp in het Arnhemse  
Sonsbeekpark is dan toch gered. De gemeenteraad 
besloot woensdagavond in ruime meerderheid dat 
het ‘symbool voor de stad’ behouden moet blijven. 
Daarmee wordt onder meer gehoor gegeven aan de 
roep vanuit de stad. Een petitie die daartoe opriep, 
werd inmiddels al bijna 7500 keer getekend.
Toch was het nog even spannend, omdat wethouder 
Marco van der Wel in dit stadium geen streep door de 
plannen wilde zetten om het hertenkamp te vervan-
gen voor een ligweide. Hij wilde daar pas later over 
besluiten. Tegelijktijdig met de rest van de plannen 
voor Park Sonsbeek en haar omgeving. 
Landbouwminister Piet Adema heeft ‘er zelf ook 
vraagtekens bij’ of het houden van herten wel verbo-
den moet worden.De grazers staan niet op de nieuwe 
huis- en hobbydierenlijst van het ministerie van Land-
bouw, waardoor de toekomst van hertenkampen op 
losse schroeven staat. Als het aan het kabinet ligt zijn 
herten achter een hek vanaf 1 januari 2024 verboden. 

Geen ijs voor paarden
Het was de afgelopen maand zo warm dat de ijsboer in 
Sonsbeek onverwachte klanten kreeg. Terwijl wandelaars 
de schaduw opzochten met een ijskoude verfrissing, doken 
twee paarden op die ook wel een hoorntje met lekkere 
vulling lusten. Maar hoe ze ook smeekten, het schepijs bleef 
in de kar en ze moesten genoegen nemen met slechts een 
liefdevolle aai over hun hoofd. 

Gierige Arnhemmers doen  
rozentuin de das om
Discussies over geld zijn van alle tijden. Ruim honderd jaar 
geleden weigerde het Arnhemse gemeentebestuur een bij-
drage van 2.000 gulden voor het in stand houden van het 
‘rosarium’ bij park Sonsbeek een beetje te veel van het 
goede. Het gevolg was dat de rozenhof, die was geopend in 
1915, na twee jaar alweer verdween, aldus de lezenswaar-
dige facebooksite ‘Arneym: Geschiedenis van Arnhem’. Het 
rosarium was een initiatief van de vereniging Nos Jungunt 
Rosae (Ons verenigen de rozen) die het terrein aan de Park-
weg - waar nu de Stille Tuin/Vlindertuin liggen - voor een 
klein bedrag van de gemeente mocht huren. Er werden 
6.000 planten met 400 verschillende rozensoorten geplant. 
Om er een kijkje te nemen moesten de Arnhemmers tussen 
de 10 en 25 cent betalen. Maar daar hadden de meesten 
geen trek in. Een mooi park was fijn, maar ervoor betalen, 
ho maar!

‘Foute’ straatnamen
Onze stad heeft veel ‘foute’ 
straatnamen. Neem alleen maar 
de namen in de Transvaalbuurt 
vlakbij onze wijk. Die verwijzen 
naar mannen als Paul Kruger, 
Louis Botha en Christiaan de 
Weth, die allen een op zijn zachts 
gezegd bedenkelijke rol speelden 
in Zuid-Afrika. De gemeente gaat 
die namen niet veranderen, maar 
wil wel op internet verwijzen naar 

de donkere geschiedenis die erachter schuilt. Maar hoe zit 
het in onze wijk? Bij ons zijn de ex-burgemeesters ook niet 
allemaal brandschoon. Zo was Sweerts de Landas lid van de 
Raad van Nederlands-Indië en daarmee lid van het koloniaal 
bestuur. Zijn broer hielp als vice-admiraal overigens Paul 
Kruger naar Nederland vluchten voor de Boerenoorlog. En 
iemand als Bouricius werd in zijn tijd al bekend omdat hij 
zijn bestuursfunctie gebruikte om er commercieel beter 
van te worden. Burgemeester Pels Rijcken (foto) had al 
een fraaie loopbaan in de koloniën achter de rug toen hij 
de Arnhemse ambtsketen om kreeg. Hij was onder meer 
voorzitter van het koloniaal gerechtshof in Suriname 
geweest en later werd hij benoemd tot Raadsheer in het 
Hoog Gerechtshof van Nederlands-Indië. De Brantsenstraat 
verwijst natuurlijk naar het gelijknamige geslacht dat 
eeuwenlang een prominente rol speelde in Arnhem, maar 
tegelijkertijd een groot deel van hun vermogen te danken 
had aan de opbrengsten van Surinaamse suikerplantages. 
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G oedendag Van den Berg, 
kom je weer eens even 
buurten?’ ‘Neem me niet 
kwalijk Beukemans dat ik 
een kijkje ga nemen in het 

Park Sonswijck.’  
‘Oh, je gaat vreemd?’ 
‘Wees maar niet bang Beukemans, 

elders in de Burgemeesterswijk gebeurt 
ook weleens wat.’ 

‘En wat valt er te beleven in het Park 
Sonswijck?’

 ‘Daar zit een koppeltje Nijlganzen met 
drie jongen.’ 

‘Nou, tot ziens maar weer dan, maar je 
laat me toch niet in de steek?’ 

‘Natuurlijk niet Beukemans, jij bent  
immers mijn wijze raadsheer!’ 

Aangekomen in het Park Sonswijck zie 
ik het vijftal zitten: pa en ma met drie 
kleine koters. Wat een schouwspel, het 
maakt mijn dag weer goed. Een dag een 
hond geaaid of een gezinnetje ganzen 
gezien en mijn dag is een feest. Een hele 
tijd had ik het mannetje wel gezien maar 
het vrouwtje niet. Ik maakte mij al zorgen  
over het vrouwtje omdat zij een lam  
pootje had opgelopen. Het zou kunnen 
zijn dat de gans verstrikt geraakt was in 
een nylondraad van de een of andere vis-
ser die zo slordig was, zijn nylondraad 

achter te laten in de vijver, waardoor 
een poot van de gans net boven de voet 
verstrikt geraakt was in een ‘strik’, met als 
gevolg dat een voet van het beestje lam 
geworden is. Ik vond het altijd heel zielig 
voor het beestje en was bang dat zij het 
niet zou overleven. 

Wie schetst mijn verbazing? Ineens was 
zij er weer inclusief het lamme pootje 
en ... drie jonge kuikens. Ik besloot het 
mannetje maar eens aan te spreken als 
kenner van de taal der dieren. 

‘He ganzen, zijn jullie weer allemaal 
verenigd?’ De gans met beide pootjes, het 
mannetje, keek me gemeen aan, op de 
manier van: okay, vraag wat je wilt maar 
kom niet binnen mijn comfortzone.’ ‘Ik 
zal niet dichtbij komen hoor beste man, 
ik respecteer jouw houding.’

‘Ik wil je graag duidelijk maken dat ik 
‘gans’ genoemd word, maar ik ben een 
eend.’ 

Dat wist ik.’ 
‘Verder wil ik niet dat je te dicht bij me  

komt, geen grensoverschrijdend gedrag  
niet waar!’ 

‘Zo zo, jij bent goed op de hoogte van 
de geldende mores.’ 

‘Ja, ik ben op de hoogte en dat is ook 
wel nodig want ik vertrouw de mens niet 
zo, ze hebben een dubbele agenda, die 

Nijlganzen trouw

natuur in de wijk

wij eenden niet hebben.’ 
‘Nou eend, weet je dat wel zeker? En-

kele jaren geleden zag ik ook een een-
denpaar van wie ik dacht dat ze elkaar 
trouw waren, maar wat bleek? Zodra het 
vrouwtje even alleen was ging het man-
netje vreemd.’ ‘Tja dat waren van die 
ordinaire eenden die bij een Chinees 
geserveerd worden, maar wij Nijlganzen 
zijn van het chique soort. Wij blijven 
onze partner eeuwig trouw.’

‘Trouwens wat hebben jullie prachtige 
kuikens. Alle drie zijn ze even mooi. Ze 
hebben een zeer hoge aaibaarheids-
factor.’ 

‘Als je maar met je poten van mijn kin-
deren afblijft Van den Berg, duidelijk?’ 

‘Jazeker, dat is voor mij vanzelfspre-
kend.’ ‘Maar vanwaar die argwaan beste 
eend?’ 

‘Nou dat heb ik je toch net verteld? Kijk 
eens naar die poot van mijn eega.’ 

‘Je vertrouwt mij toch zeker wel, ik 
houd van de dieren en spreek hun taal.’ ‘

Okay, kom maar dichter bij dan, ik ge-
loof dat ik jou maar als een uitzondering 
beschouw.’ 

‘Akkoord, ik zal jouw familie in mijn 
hart sluiten. Tot ziens maar weer hoor 
en veel geluk met de kindjes.’
Jaap van den Berg

FOTO: PIXABAY



Luierpoezen
Op deze pagina hebben we  
al eens zogenaamde wacht- 
honden getoond, honden  
die geduldig op hun baasje 
wachten. Deze keer portret-
teren we poezen in onze wijk. 
Dieren die hun leven lang over 
het algemeen weinig tot niets 
doen. Ze lummelen en luieren 
de hele dag door. Heel soms 
gaan ze voor de show achter 
een vogel of muis aan om te 
bewijzen dat ze toch echt
 afstammen van wilde dieren.

TEKST EN FOTO’S :JOHAN BOSVELD


